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Zasadnutia  štandardnej komisie  sú tými najdôležitejšími 
týkajúce sa každej odbornej sekcie Európskeho zväzu 
chovateľov . Tradičné jarné zasadnutie bolo počas  
uplynulých dvoch rokov  nahradené on-line  zasadnutiami 
,ale tie nikdy nenahradia rokovanie tvárou v tvár a 
konfrontáciou pri rokovaniach. A tak sa opäť Európska 
štandardná komisia pre hydinu ( ESKG) stretla na svojom 

rokovaní  na novom mieste . Toto miesto svojou lokáciou logisticky vyhovuje všetkým členom ESKG      
 
1.Otvorenie:Prítomných členov komisie privítal  predseda ESKG Urs Lochmann . Vyjadril potešenie že 
sa nášho rokovania opäť zúčastnil po prekonaní 
zdravotných problémov i kolega Dietmar Kleditsch. 
Po úvodných slovách komisia pokračovala v rokovaní 
podľa avizovaného programu . 
 
2.Komisia zasadala v zložení:Urs Lochmann – predseda , 
Andy Verelst predseda sekcie hydiny EE , Michel Bovet, 
Jean Claude  Periquet, Willy Littau. Klas van der  Hoeck, a 
Žuffa Peter. Ospr.U.Freiberger   

 
3. Prijatie a zaradenie  do zoznamu uznaných plemien a 
farebných rázov EE  . Aktualizácia a prijatie je podmienené  prvotným uznaním v  členskej krajine za 
dodržania všeobecne platných predpisov . Napriek tomu, že  v niektorých krajinách neprebehli 
národné výstavy, boli  nové rázy uznávané na alternatívnych výstavách. Uznanie nového plemena, je 
ale vždy podmienené predstavením a hodnotením komisiou na všeobecnej Európskej výstave  . 
 
V členských krajinách boli uznané  a zaradené nasledovné  plemená a farebné rázy. 
 
Belgicko  2023    
Chabo    biela s  čokoládovo hnedým chvostom ,čokoládovo brezová  
Antverpský bradáč  bielo prepeličí  
Grübský  bradáč  bielo prepeličí  
Hodvábnička    čokoládovohnedá 
Holandská malá   tmavo lososová 
Toulouská hus    buff ( žltá ) 
Neuznané  
Brakel                                   citronovo modrá  pruhovaná 
Hodvábnička                biela – čiernostrakatá 
Brahma nka                 čierna –bielo škvrnitá 
Zdrobnená – Arschotská  kura              čierna- zlatokrahulcová  
Watermalský bradáč               perlovošedý-striebornoporcelánový 
 
Švajčiarsko 2023  
Welsumka   modro oranžovo sfarbená   musí byť zachované korenenie u sliepok   
Holanďanka zdrobnená  čierna    (  čierna s čiernym chocholom ) 
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Dánsko 2023      
Tulúzska hus    biela 
Pomoranská hus   biela 
Zdrobnená kačica   tmavá divoko sfarbená ,hrubo strakatá modrodivosfarbená    
Anglická  Araucana   striebrokrká   
Hodvábnička zdrobnená  biela- čierno fľakatá    
Antwepský bradáč   perlovo šedý –strieborno prepeličí    
Francúzsko 2023 
Tulúzska hus                  biela 
Meusienne    modro lososová 
zdrobnená Kočinka    čokoládovohnedá bielo bodkovaná  
 
Holandsko 2023  
zdrobnená Frízska pieskovo žltá   
 
 
Slovensko  2023    
Oravka                             rodofarbá, 
Peter Žuffa predstavil  fotodokumentáciu a prezentoval  postup  vzniku uvedeného farebného rázu 
počas obdobia šľachtenia . 
 
Oravka         pásikavá                                             ( EE  gestreift)      
Peter Žuffa predstavil  fotodokumentáciu a prezentoval  postup  vzniku 
uvedeného farebného rázu počas obdobia šľachtenia . Farebný ráz 
vykazoval  počas šľachtenia a stále vykazuje  znaky krahulcovej kresby 
avšak nie tak markantné ako je tomu pri plemene Mechelner ktorá je 
braná ako typická mustra  krahulcovej kresby (EE gesperbert). I keď je 
názov gestreift ( pásikavá) ,  tu je nutné poznamenať a taktiež i v popise 
rázu  uviesť že sa nejedná o  tradičnú pásikavú resp- žíhanú kresbu ako je 
tomu u plymutiek alebo vyandotiek,ale o kresbu obráteného  „V“ tvaru .   
 
ESKG prijala rozhodnutie že uvedené  farebné  rázy u plemena Oravka  
uznáva,  a oba budú zaradené do zoznamu plemien a farebných rázov 
hydiny EE.  
 
 
Česká republika   2023    
Ruánska kačica – anglická  ( EE Hellblau wildfarbig)          svetlomodrá divokosfarbená   
    
Peter Žuffa predstavil  fotodokumentáciu  a materiály  
. Prebiehala  veľká diskusia. Návrh z ČSCH  bol „svetlo 
hnedá  modro divoká. ( charakterizujúca  svetlý 
hnedý odtieň v plášťovom operení  u káčerov a  
sýtejší odtieň  u kačíc . Na základe preštudovanej 
dokumentácie , fotodokumentácie  ako  i analýzy 
farebného rázu z rôznych zdrojov komisia dospela k 
záveru: Predložený farebný ráz jasne deklaruje 
dvojnásobne redukovanú čiernu farbu  divokého 
sfarbenia na farbu svetlo modrú so  zachovaním  
požiadavky  štandardu na prítomnosť    podkovovitej 
kresby u kačíc . Chov  tohto rázu prebieha  už  vo viacerých členských krajinách  EE . Podľa zástupcov 
regiónov krajiny pôvodu plemena  je nutné dbať o zachovanie olivovozelenej farby zobáka, tak ako 

Správa Europska štandardná komisia pre hydinu EE  - Wittgenthal 17.-19.03.2023   © Žuffa Peter SK 



tomu je u všetkých  Ruánskych kačíc . Komisia vyhovela mojej požiadavke  na  tolerovanie  mierne  
nažlklej farby zobáky na prechodné obdobie . To znamená, že nažlklý zobák nebude vyraďujúca vada .  
Záver: ESKH prijala rozhodnutie že uvedený  farebný ráz bude  zaregistrovaný pod názvom    
„hellblauwildfarbig“  -  svetlo modrá divo sfarbená  ,čo  plne vyjadruje genetický základ  pre dvojitú 
redukciu  čiernej farby  divokého sfarbenia . ESKG prijala rozhodnutie že uvedený  farebný  ráz  u 
plemena  Ruánska kačica – anglická: „ uznáva,  a bude zaradený do zoznamu plemien a farebných 
rázov hydiny EE.  
 
 
Komisia  zobrala na vedomie   oznámenia o prebiehajúcich procesoch v krajinách  
 
 
 
4. Zoznam  plemien a farebných rázov.   
Tento zoznam musí byť samozrejme na základe pokynov ESKG  pravidelne aktualizovaný i na stránke 
EE . 
 
 
5.Situácia v EE , stav ,problematika a budúcnosť.  Dr.Verelst  člen prezídia EE a člen  zverozdravotnej 
komisie informoval o prebiehajúcich jednania  a rokovaniach ako v prezídiu EE tak i  o jednaniach na 
pôde EU . Dôležitý je výsledok ktorý sa dosiahol ohľadne umiernenia   príliš silných veterinárnych 
predpisov  v súvislosti s prevozom zvierat ako i ich predaji na medzinárodných  výstavách. ďalej 
informoval o pripravovaných návrhoch na zmeny v reglemente pre európske výstavy a  EE  štatútu .  
Peter Žuffa informoval o oficiálnom liste  z ČR ktorým   ČSCH oznamuje svoje odstúpenie od konania  
všeobecnej Európskej výstavy zvierat v roku  2024 . 
 
6,7   Európsky štandard a tlačená verzia  stav. Dr.Verelst  ako koordinátor projektu oboznámil o 
ďalších dodaných a spracovaných plemenách . Bohužiaľ stále trvá problém  s obrázkami . Je nutné 
aby krajiny tieto čo najskôr doručili v požadovanej kvalite .Pokračuje sa  na farebných rázoch .Rytmus 
komunikácie , sa  narušil i z dôvodu, že vo viacerých krajinách došlo k zmenám v národných 
štandardných komisiách.  Teraz je   hotových 89 %  národných plemien ktoré nie sú v BDRG štandarde 
. 
 
 
 
8. Personálne zmeny v BZA. ( štandardná komisia BDRG). Dietmar Kleditsch informoval, že v  BZA 
došlo k  personálnym zmenám. Keďže s BZA úzko spolupracujeme, je určite veľa vecí, ktoré treba 
prediskutovať a prípadne prispôsobiť procesy. D.Kleditsch informoval ,že kontaktnou osobou bude 
Ruben Schreiter .ďalej informoval ,že 21. januára  bolo zasadnutie BDRG  komisie a komisie pre  
ochranu zvierat.  Informoval o  kontrolách na výstavách zo strany rôznych úradov  .  Ďalšími témami 
boli    chocholy a ich veľkosť, informácie o   zrušených výstavách. U moriek stále  bohužiaľ  nepadol 
konečný verdikt na strane BZA?   K otázke AOC tiedy podal informáciu ,že sa   využíva  ,čo podľa 
predsedu ESKG a  predsedu sekcie  nie je šťastné. Toto môže ovplyvniť ( zašpiniť) budúcnosť 
viacerých plemien. 
  
9. Zloženie ESK-G 
Momentálne máme 2 regióny , ktoré už nie sú zastúpené v štandardnej komisii. Ide o Balkán (CRO, 
SLO, SRB, BaH) a juhovýchod (BU, H, RO, TR). Komisia diskutovala o vhodných kandidátoch .Jazykové 
požiadavky vyplývajú zo skutočnosti, že v diskusiách sa stráca  príliš veľa času na preklady, preto by 
sme chceli, aby sme mohli konverzovať v jednom jazyku, ak je to možné. Na druhej strane nám 
nerobí dobre, ak sa rozhodneme pre človeka, ktorý síce hovorí po nemecky, ale zúčastňuje sa len 
stretnutí a sám nič neprispieva. 
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10. Facebook stránka «EE-Members» 
Doteraz si na túto stránku mohol ktokoľvek zverejniť, čo chcel. To sa však zjavne pokazilo. 
 V poslednej dobe sa šíria pochybné obrázky a dokonca aj nesprávne informácie. Nič by sa nemalo 
aktivovať bez kontroly. 
Posledný príklad: Srbsko vystavilo Sandjak Kräher v Sombore, boli i hodnotené  a na stránke EE bolo 
publikované že sú teraz uznané EE. Tu bol nutný zásah predsedu ESKG . Ale to sa nesmie stať, EE je 
zodpovedná za túto stránku a nesmie dovoliť, aby boli vysielané nesprávne informácie . 
 
11. Sandžak versus Dugadžin versus  Piklajka    
Sandjak-Kräher 
Srbsko uznalo Sandjakského speváka  pri príležitosti ich štátnej výstavy  v Sombore. Nie je to nič 
výnimočné, ale podľa literatúry Sandjak existuje nielen v Srbsku, ale aj v Macedónsku a Kosove. V 
Kosove ich volajú Duganjini. Na základe tejto skutočnosti obrazne 
rozhorel politicky motivovaný argument, pretože Kosovo tvrdí, že v 
Kosove boli vždy doma a existujú o tom staré záznamy. Do Srbska  sa 
„dostali“ len v posledných rokoch, ale ich vlasťou je vždy Kosovo a nič 
iné. Obe krajiny sú neústupné a v blízkej budúcnosti sotva dôjde k 
dohode.  
AV podal informácie o jeho  balkanskej ceste za  pôvodom tohto 
plemena .  Popísal   návštevy u chovateľov v rôznych regiónoch zo 
zameraním na tieto plemená. 
Zaver. Plemeno Sanjak je momentálne v Európe veľmi populárne  a 
rozšírené.  
Skutočnosťou je ,že región  Sanjak je región ležiaci na území 
niekoľkých krajín a v každej toto plemeno nazývajú svojimi  názvami .  
EE je a konfesionálna a politicky neutrálna organizácia . 
Ak príde žiadosť, nebudú prijaté  kým sa nedohodnú na spoločnom 
štandarde a spoločnom názve. 
ESKG bude ako sprostredkovateľa koordinátor . 
 
Diskusia bola venovaná i ďalším plemenám z tohto regiónu .“Piklajka z Kosova”  je škvrnité stredne 
ťažké plemeno kúr s  užšou chocholkou    úplne odlišného typu ako Dosovský spevák. Zatiaľ nie je 
proces predložený ale musíme byť pripravený. 
Ďalšou dvojicou navzájom veľmi podobných plemien je  Posavinská kura versus Somborská kura  
Posavská kura z chorvátska bola vystavená na EV   v Lipsku a Prahe  a je uznaná v EE. Je tu ale tiež 
veľmi podobná kura Somborská ,ktorú žiadajú uznať zo Srbska .Komisia sa bude týmto zaoberať na 
školení v Srbsku kde bude diskutovať zo zástupcami oboch krajín v ideálnom prípade i z 
predstavenými plemenami . 
 
12. Perličky, jednotné označenia 
Objavuje sa čoraz viac „medzifarieb  farieb“, ktoré je potrebné vložiť niekam do palety uznaných 
farieb, takže sa musí  premyslieť pomenovanie  , aby sme sa prispôsobili možnostiam. 
Komiia musí prehodnotiť  rôzne pomenovania  v krajinách a nové farby ,ktoré sa objavujú. Niektoré 
názvy farieb sa  kopírujú z Ameriky a prišli taktiež i zvieratá  napríklad cez Maďarsko.Pintos sú 
uznávané v Amerike a už predstavované  v Maďarsku, aj keď ich je na výstavách vidieť len zriedka.  
Strakaté  sú uznávané vo všetkých farbách a i termediálne dedičné a použiteľné pri  farebných ,s 
perlením ,alebo s redukovaným perlením .Majú svetlejšie nohy. 
Ďalšou témou v súvislosti s perličkami bola veľkosť lalokov . Bohužiaľ už dlhšie obdobie 
nekorešponduje tvar a veľkosť lalokov s pohlavím . .Tato téma je už dlhšie diskutabilná  a je na 
zváženie  uvoľnenie. Podľa A .Verelsta prebieha stále diskusia a kontrolné kríženia .  Stále sú 
problémy s farbou kože. Mení sa z generácie na generáciu. 
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13. Morky. Bohužiaľ dlhé téma. 
Plemená ako  Talianske morky .Euganeische ,Gerse,české , Americké? U týchto plemien nie je žiaden 
problém. Problém je stále u “ Deutsche puten” Toto trvá od prvých jednaní k   tejto tému už od roku 
2015. Bohužiaľ stále problém na Nemeckej strane.  Posledná výzva pre BZA  hovorí o termíne 
májového sedenia. 
 
 
14. Zoznam dôležitých bodov pri prehodnocovaní   porovnaní štandardov plemien.   
V tomto bode sa komisia  zaoberala nezrovnalosťami a rozdielmi ,na ktoré sa prišlo pri kontrole a 
revízii  prekladov textov štandardov rôznych plemien  , ktoré by sa mali pri revízii textu podrobnejšie 
objasniť. Jednotlivý členovia vytvoria zoznam s ktorým sa bude pracovať. Ide  napríklad  o spresnenie 
medzi   hrubými   a neprípustnými chybami. Nie je možné, aby bola pri plemene  tolerovaná chyba, 
ktorá je všeobecná neprípustná. Napríklad:  iný druh hrebeňa, iný druh chochola, operenie behákov 
iný počet prstov.... .  
  
 
15. Revízia farebných rázov – komisia pokračovala na revízii štandardov ďalšej skupiny  farebných 
rázov pre Európsky štandard . 
 
 
16. Medzinárodné školenie posudzovateľov hydiny v Srbsku . 
 Školenie sa uskutoční 15.-17. September 2023 v Jagodine   
 Komisia   pripravila  základné body programu a oslovila  referentov  
 

• Lafleška –    Edoluard Gendrin 
• Kočinka –Peter Žuffa 
• Hudánka –  Edouard Gendrin 
• Hollanďanka     - Urs Lochmann 
• Túlúzska hus - Peter Žuffa 
• Mandarinska kačica  mutácie  - Sandor Djordjevic 
• Plymutka – teoria Edourad Gendrin 
• Regionálne plemená  

 
 
17. ESK-G Buletin  
Komisia diskutovala o témach do ďalšieho “Bulletinu ESKG” . Horúce sú nasledovné témy: 
Veľkohrebenaté variety Chabo, Chocholaté plemená – problematika , Creme legbar , Holokrké 
hodvábničky  
 
 
18. Príprava bodov k zasadnutiu ESKG a sekcie hydiny v Sofii pri GZ EE  . Do programu sekcie budú 
zaradené témy : 

• Informácie s ESKG  
• AOC    trieda – ako ďalej ?       
• Welsumky 
• Creamn Legbar 
• Hodvábničky – veľkosť obrúčok  ,farba hrebeňa, supie perá versus  manžety  

19. Problematika plemien s plnými chocholmi -  
Plemená kúr  s plným chocholom    sú čoraz častejšie kritizované zo strany veterinárnych úradov a v 
niektorých krajinách sa už hovorí o zákaze ich vystavovania  , keďže údajne  už nemajú voľný výhľad. 
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Predseda ESKG Urs Lochman informoval že tento problém  je  momentálne aj vo Švajčiarsku.  
Jedným z dôvodov bola návšteva “zodpovedného orgánu” na švajčiarskej  národnej, výstave, ktorý 
chcel pôvodne z výstavy vykázať všetky Holanďanky a Paduánky. Tomu by sa potom dalo zabrániť. 
Vidíme tu  veľkú potrebu konať a zaoberali   sa tým na poslednom zasadnutí švajčiarskej komisie pre 
štandardy 20. februára 2023 a urobili   nové rozhodnutia týkajúce sa „prípravy na výstavu“. 
Zvieratá sú často tak znetvorené nesprávnym  tvarom peria , že po ošetrení majú menšiu voľnosť 
videnia ako predtým. Oporné perá sa v spodnej časti odstránia pomocou nožníc a oporné perie  tým 
stratí svoju nosnú funkciu. 
Rovnako nie je možné pestovať stále menšie a menšie  chocholy, pretože v určitom okamihu sa z nich 
stane iba štica  vlasov. Je dôležité, aby chocholy boli kompaktné ,uzavreté, tesné a nie voľné. 
Samozrejme, že pri chove majú najvyššiu prioritu : veľkosť, kompaktnosť a voľnosť pohľadu. Ako ďalej 
informoval ,na podporu chovateľov povolili trochu väčšie čistenie chochola  ako po minulé roky. 
V spolupráci so špeciálnym klubom  budú posudzovateľov  informovať na školení  , čo povolíme a čo 
nie. Zvieratá s nedostatočnou voľnosťou videnia alebo s príliš voľnými chocholmi  musia byť pri 
hodnotení výrazne posunuté dozadu alebo dokonca označené O. ( nehodnotené). 
 
Bohužiaľ, nie všetky krajiny v Európe si uvedomili, že časy stále  väčších chocholov sú  dávno preč. 
Téma je  taktiež diskutovaná i v kluboch chovateľov hod vábničiek . 
K téme prebehla diskusia . Tu je nutná diferencia schopf verzus  haube ( chochol verzus  chocholka v 
Čsch resp. chochol versus chochlík na slovensku . ) 
20. V bode rôzne  sa komisia   zaoberala informáciami,podnetmi,návrhmi a aktuálnymi rezonujúcimi  
témami  . 
• žiadosť z  Malty o posudzovanie na prvej výstave . 
• infornácie o zmenách v taliansku  – vznik  nového  spolku. 
• informácie o pláne Francúzska preradiť   hrdličky do sekcie holubov ( v EE sú ako okrasná hydina)  
• Brahma  čierna –bielo škvrnitá  (mottled). :Prevládajúca  biela farba letiek je hrubá chyba ( max 

90b) 
• Indio Gigante  - nebude akceptované  . 
• Sweden blumen – Jednoznačný kríženec nebude akceptované   
 
Komisia stanovila termín a miesto budúcoročného sedenia ESKG- 15.-17. März 2024     rovnaké 
miesto. 
 
Urs Lochmann a Andy Verelst  poďakovali za  plodné rokovanie a ukončili rokovanie  komisie. 
 
 
 
Správu spracoval : 

Žuffa Peter  
člen Europskej štandardnej komisie pre hydinu  

zástupca ČSCH a SZCH v  EE 
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